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Kedves Testvéreim! 

A mai nappal rövid sorozatunk utolsó alkalmához értünk, befejezzük a Lélek fegyverzetének megismerését. 

Azzal kezdtük a sorozatot, hogy keresztyén emberként sokféle küzdelem kíséri életünket, vannak csatáink a 

mindennapjainkban, tapasztaljuk, hogy krisztusi módon élni nem egyszerű: úgy szólni, úgy cselekedni, úgy 

gondolkodni, ahogy Ő megmutatta számunkra, sokszor jár nehézséggel. Isten azonban nem hagyott magunkra 

ebben a mindennapos küzdelemben. jól tudja, hogy hívő emberként „kilógunk” a világ menetéből és kilógni, 

másnak lenni, nem a többséghez tartozni, azt követni ami trend és sokak által járt út, soha nem volt és nem is 

lesz könnyű. Ezért az Úristen mindent megtesz, hogy segítsen bennünket. A lelki fegyverzet véd, óv, megtart 

bennünket. Beszéltünk az igazságszeretet övéről, a megigazulás páncéljáról, a békesség evangéliumának 

sarujáról, a hit pajzsáról és a múlt héten az üdvösség sisakjáról. Tulajdonképpen azt is mondhatjuk, hogy a 

védekezéshez minden készen áll. Teljes az öltözék. Mégis, ha az igére figyelünk, a sor nem ért végett. Az 

öltözék része még egy valami és ez a Lélek kardja, az az Isten beszéde. 

A kép, ami előttünk áll, a római katona kardja – az egyetlen, amely nem csak védekezésre szolgál, hanem 

támadásra is. Rövid kardról van szó, így elsősorban közelharcra való ez a kis markolat.  

Isten a teremtés pillanatától folyamatosan kijelentésein keresztül volt jelen ebben a világban. Szólt és lett, már 

a világ megalkotásakor. A későbbiekben is Isten kijelentésein keresztül vezette, tanította, biztatta, bátorította, 

olykor büntette, ítélte az embert. Az írás megjelenésével szinte azonnal megtörténik ezeknek a kijelentéseknek 

a rögzítése. Ez sem csupán emberi módon történik, hanem Lelkének segítségével, ihletésére. A Bibliával pedig 

kézzel foghatóvá, kézbe vehetővé, mindig elérhetővé tette minden ember számára ezen a világon kijelentéseit. 

A szentírás nem csupán egy könyv, Isten beszéde már több ezer éve bizonyítja, hogy hatalommal, erővel bír, 

képes térdre kényszeríteni a legnagyobb hatalmakat is. Képes megadásra bírni a legelvetemültebb embert is. 

Hány és hány történet bizonyítja, hogy egy-egy ige életeket fordított meg, vagy éppen egy kijelentés a 

mélységből hozott ki embereket. Mert az „Isten igéje élő és ható, élesebb minden kétélű kardnál, és áthatol 

az elme és a lélek, az ízületek és a velők szétválásáig, és megítéli a szív gondolatait és szándékait.” (Zsid.4.12.) 

Isten igéje, Isten beszéde tehát az ember értelmén, lelkén, szívén keresztül egészen mélyre hatol; elválasztja 

az igazat a hamistól, a sötétet a világosságtól; gyógyít, szabadít, megítél, helyreállít. 

Láthatjuk tehát, hogy a Szentírás, és benne az Isten kijelentése hatalommal bír. Ahogyan az az ember is, aki 

karddal a kezében áll meg a harcban, élet és halál hatalma van a kezében. 

Úgy érzem, hogy sokszor nem vagyunk tisztába ezzel a hatalommal, vagy ha tisztában is vagyunk vele, 

valahogy mégsem élünk, mégsem forgatjuk elégszer. Pedig a lelki fegyverzetnek ez is része, sőt nem is 

elhanyagolható része. Semmit nem ér a páncél, a sisak, a saru, ha az ellenség közel jön és nincs kard a 

kezünkben védtelenek vagyunk. Teljes kiszolgáltatottságban vagyunk.  

Éppen ezért nézzük, ismerkedjünk meg alaposabban ezzel a karddal, hogy aztán teljessé téve a fegyverzetet 

ezt is felvegyük és magunkkal vigyük a mindennapokra. 

Először is gondoljuk végig, hogy mi a feladata? Mire használhatjuk? 

Először is támadás esetén megvéd. Megakasztja azt a fegyvert, ami az életünkre tőr. Megállítja, mielőtt 

eljutna a szívünkig vagy egyéb sérülékeny pontokra. Lehet, hogy apró horzsolások vagy vágások lesznek azon 

a kézen, amely tartja, de az életet nem veszélyezteti. Isten Igéje ellenállóvá, edzetté tesz a bennünket érő 

különböző féle, fajta támadásokkal szemben. Figyeljük csak meg Jézust, ahogy ott áll 40 napos böjtje végén 

meglehetősen legyengült, fáradt állapotban. Nyugodtan mondhatom emberileg védtelen állapotban, amikor 

megjelenik a Sátán és kísérteni kezdi, amikor olyan dolgokat húz el Jézus orra előtt, ami ott abban a pillanatban 

nagy segítség lenne. És mit látunk? Jézus nem inog meg, hanem szilárdan áll a támadóval szemben, nem csinál 



semmit, csupán annyit mond: Meg van írva. Jézus előveszi a Lélek kardját, az Isten Beszédét és máris védve 

van. gondoljunk csak bele testvérek, ha Krisztus, az Isten Fia védekezésként használja a kijelentést, mekkora 

felelőtlenség a részünkről, hogy mi sokszor hanyagoljuk, sokszor hagyjuk porosodni! Mennyivel gyengébbek, 

kiszolgáltatottabbak vagyunk! Hány és hány problémával, kísértéssel nézünk szemben nap mint nap, 

amelyeket valahogyan ki kell védeni. Valamit kell velük kezdeni. Annyi minden eszembe jutott példaként: 

félelmek, kétségek, csalódások, fájdalmak, hitetlenség, mind-mind gyengítenek, mind-mind térdre 

kényszeríthetnek, ha nem védekezünk. 

Van egy nagyon jó kis táblázat, aminek az a címe, hogy vészhelyzet esetén. Alatta sok-sok olyan helyzet, 

amelyekben helyt kell állni, amelyek valóban a lelkünket vészhelyzet elé állítják. A teljesség igénye nélkül 

hadd mondjak néhányat: Megbántottak? Elhagytak? Kiközösítettek? Veszteség ért? Anyagi gondjaid vannak? 

Félsz? Mindegyik kérdés mellett pedig ott van egy-egy bibliai ige válaszként, bátorításként, biztatásként, 

erősítőként vagy éppen útmutatóként, konkrét gyakorlati tanácsként. A táblázat alatt pedig: Hívd bátran 

segítségül Isten Igéjét. 

Igen, testvérek, amikor a Lélek kardját a kezünkbe vesszük, akkor megtapasztalhatjuk, amit Jézus is, hogy 

támadás ugyan lesz az életünkben, de a kard segít ezeket kivédeni, megakasztani, a támadás erejét csökkenteni 

még mielőtt nagyobb kárt tehetne bennünk. 

Ugyanakkor a kard arra is alkalmas, hogy vágjon, metszen. Ahogy az ige is írta kettéválasztja az elmét és a 

lelket, az ízületeket a velőtől. Isten Igéje szétválasztja az emberit az istenitől. világossá teszi, hol a határ a 

kettő között. A Lélek kardja elválasztja egymástól az igazságot a hamisságtól, megkülönbözteti azt, ami bűn, 

ami a gonosztól van attól, ami az igazságra visz, ami Istennek kedves. Ha egyszerűbben akarok fogalmazni, 

akkor azt mondom, hogy világossá teszi, hogy mit szabad és mit nem. Nem mossa össze a kettőt, hanem 

kimondja nyíltan és egyenesen, hogy a rossz az rossz, a jó pedig jó. Nagy szükségünk van erre a 

szétválasztásra, mert tapasztalatom szerint nagyon nehéz ma megkülönböztetni a kettőt. Hányszor kerülünk 

olyan helyzetbe keresztyén emberként, hogy elbizonytalanodunk egy-egy kérdésnek a tisztázásában. Mivel a 

társadalom elfogadja, a többség magáénak vallja, igaznak, jónak gondolja, nagyon nehéz feltenni a kérdést: 

Isten szerint is jó és igaz? Relatívvá vált ma minden. Ha akarom így értem, ha akarom úgy. Egyik 

hittancsoportom kedvenc mondásával szólva: az attól függ. Ha innen nézem, jó és szép, és értékes, ha onnan 

nézem, rombol, bomlaszt, árt. De honnan legyen erőm megtalálni a helyes nézőpontot? Hát Isten igéjéből. A 

Lélek kardja nem hagy kétséget afelől, hogy mi a bűn és mi a tiszta élet. Jézus megkísértésénél is azt látjuk, 

hogy a Sátán megpróbálja elbizonytalanítani Krisztust, úgy csomagolja mondanivalóját, hogy az szépen 

csengjen, és mit látunk. Jézus nem a saját szavaival, amelyek máskor gyógyulást, csodát, megváltást is képesek 

hozni, válaszol és áll meg a Sátánnal szemben, hanem Isten igéjével tesz választja szét a hamisat az igaztól.  

Nekünk sincs más dolgunk, csupán ez. Isten kijelentését újra és újra kezünkbe venni minden alaklommal, 

amikor elbizonytalanodunk, hogy ami beérkezik az életünkben, amivel találkozunk az jó vagy rossz. 

Szükséges vagy árt? Isten segít nekünk világosan látni és aki meg tudja különböztetni a jót a rossztól, azt már 

nem lehet térdre kényszeríteni, nem lehet elbizonytalanítani különböző csalóka ígéretekkel. 

Végül pedig a kezünkben lévő kard egyik nagyon fontos tulajdonsága, hogy képes szúrni. Itt már egészen 

közeli dologra kell gondolnunk. Egy igazi, jól képzett katona pontosan tudta, hova kell szúrni, hogy támadása 

eredményes legyen. Isten Igéje, kijelentése is képes rátapintani a lényegre, rábök, azaz emlékeztet arra, amit 

az Isten mondott és ezzel, ahogy az imént is mondtam gyógyít, vigasztal, bátorít, segít kijönni abbaól a 

helyzetből, kilendít belőle. Láthatjuk, Jézus esetében mennyire pengeéles válaszokat tud adni a kísértőnek, 

pontosan arra reagál, amire a támadás irányul. Ezt az emlékeztetést valahogy úgy tudom elképzelni mint, amit 

a Zorro filmekben is látunk. Kardjával a főhős mindig otthagyja valahova felvésve a monogramját, emlékezteti 

azokat, akik a bánt elkövették, hogy Ő járt ott és ő védte, óvta meg azokat, akiket a támadás ért. Isten Igéje, 

kijelentése egy ilyen jel, ami figyelmezteti a Sátánt, hogy kivel áll szemben, kivel szemben húzott kesztyűt és 

a kísértés története jól mutatja, hogy ezzel szemben nincs eszköze, tehetetlen. A Lélek kardja tehát rátapint a 

lényegre, emlékeztet arra, amit Isten mondott. 



Ugyanakkor a szúrás nem egy kellemes dolog, ha mélyebbre hat. Igen, amikor Isten kijelent, szól, akkor meg 

is ítél, helyreállít bennünket. Figyelmeztet arra egy bökéssel, hogy rossz felel mész, rossz irányt vett az életed, 

ahogy az ige is írja: megsebez, de be is kötöz. Megsebez, hogy a nagyobb sérüléstől megóvjon, megállítson. 

A Lélek kardja tehát megálljt parancsol a támadónak, kettéválasztja azt, ami igaz a hamistól, és szúrásával 

emlékeztet, megítél, hogy aztán helyre tudjon állítani. 

A kérdés már csak az, hogy felvesszük-e ezt a kardot a kezünkben vagy maradunk továbbra is védtelenek? 

Nekünk kell érte nyúlni, nekünk kell megmarkolni. Hogy ezt megtehessük szintén három dolog kell: 

ismernünk kell az igazságot, bíznunk kell az igazságban, és cselekednünk kell az igazságot. 

Ismernünk kell az Isten beszédét, azaz tanulmányozni, olvasni, tájékozódni szükséges a Bibliában, nem 

hagyni, hogy valahol a szekrény mélyén porosodjon. Egyszer láttam egy olyan Bibliát, ami tele volt 

aláhúzással, jegyzetekkel, kis színes papírcsík megjelölésekkel. Nem volt kérdés számomra, hogy tulajdonosa 

alaposan tanulmányozza. Testvéreim! Isten velünk a kijelentésein keresztül beszélget, ezen keresztül ér el 

minket, ugyanakkor ebben a kijelentésben az emberi szavakon keresztül Isten hatalma jelenik meg. Ezt nekünk 

ismernünk kell. Mert az ellenség ismeri, jobban mint mi. Az ördögöt legyőzni csak így lehet. 

Ugyanakkor bizalom is kell a Lélek kardjához, az a teljes meggyőződés, hogy rajta keresztül tényleg Isten 

üzenetét hallom. Kell a bizalom, hogy elhiggyem, amit Isten kér tőlem, az a javamat szolgálja, engem segít, 

nekem lesz jobb.  

Végül pedig a meghallott, megértett üzenetet használni kell, cselekedni Krisztus akaratát. Így lesz igazán jó 

eszköz a kezünkben ez a kis kard. Így leszünk igazán felvértezve az élet nevű csatában minden ellenféllel 

szemben. 

Keresztyén hívőnek lenni hatalmas kihívás. Minden korban így volt ez. Mégis teljes hittel állítom, hogy ennél 

szebb, örömtelibb, boldogítóbb kihívás nincs. Még akkor sem, ha küzdelemmel, a környezetünk részéről meg 

nem értéssel, különböző támadásokkal, megjegyzésekkel jár együtt. Isten a lelkünket felfegyverzi, hogy meg 

tudjunk állni minden helyzetben. Öltözzük hát fel ezt a fegyverzetet és minden nap kisebb vagy nagyobb 

csatáinkban éljük át Isten gondviselő, minket hordozó szeretetét mindezeken keresztül. Ámen 


